

# Археологические вести

— 28 —



RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES  
INSTITUTE FOR THE HISTORY OF MATERIAL CULTURE

РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК  
ИНСТИТУТ ИСТОРИИ МАТЕРИАЛЬНОЙ КУЛЬТУРЫ



*Носов*

*Памяти Евгения Николаевича Носова посвящается...*

# **Археологические вести**

28  
(2020)

Санкт-Петербург  
2020

Издание основано в 1992 году

*Редакционная коллегия:*

Н. В. Хвощинская (главный редактор), О. И. Богуславский, В. С. Бочкарёв, С. А. Васильев, М. Ю. Вахтина, Ю. А. Виноградов, член-корреспондент РАН П. Г. Гайдуков, Т. С. Дорофеева (отв. секретарь), М. Т. Кашуба, А. В. Курбатов, В. А. Лапшин, академик РАН Н. А. Макаров, академик РАН В. И. Молодин, Н. И. Платонова, Н. Ю. Смирнов, Л. Г. Шаяхметова

**Археологические вести**, Ин-т истории материальной культуры РАН. — **Вып. 28** / [Гл. ред. Н. В. Хвощинская]. — СПб., 2020. — 463 с.: ил.

Очередной специальный номер журнала «Археологические вести» посвящен памяти Евгения Николаевича Носова — крупного ученого в области средневековой археологии и истории Северной Руси и Балтийского региона. В мемориальной части рассматривается его научный и научно-организационный вклад в развитие отечественной археологии. В одном из разделов собраны работы по теме древнего Новгорода. В другом — обсуждается широкий круг вопросов и проблем, связанных со средневековыми памятниками Восточной Европы. Отдельно выделены статьи по истории, архитектуре и этнографии. Среди авторов журнала — исследователи из различных центров России, Франции, Великобритании и Ирландии.

This special yearbook of “Archaeological News” is dedicated to the memory of Evgeniy Nikolayevich Nosov — a prominent scholar in mediaeval archaeology, the history of Northern Rus' and the Baltic region. In the memorial section of this collection, his scientific and organizational contribution to the national archaeology is considered. In one of the sections, the works on the early Novgorod are presented. In the other, a wide circle of questions and problems concerned with mediaeval sites of Eastern Europe is discussed. A particular section includes articles on history, architecture and ethnography. The authors are represented by researchers from different centres of Russia, France, Great Britain and Ireland.

ISSN 1817-6976

Первая страница обложки — Древнерусское кольцо (золото). Рюриково городище, раскопки 1985 г.  
First page of cover — Old Russian ring (gold). Rurik gorodishche, excavations in 1985

Четвертая страница обложки — Общий вид на Рюриково городище во время весеннего паводка  
Fourth page of cover — General view of Rurik gorodishche during a flood

Подписной индекс 80325

© Институт истории материальной культуры РАН, 2020  
© Коллектив авторов, 2020  
© Российская академия наук, продолжающееся издание  
«Археологические вести», 1992 (год основания), 2020

## Содержание

---

### AD MEMORIA

---

<i>В. А. Лапшин, Н. И. Платонова, В. А. Алёшкин.</i> Памяти Евгения Николаевича Носова (1949–2019), ученого, руководителя, друга .....	11
<i>Н. В. Хвоцинская.</i> «Где начиналась Русь» (к 45-летию исследований на Городище Новгородской областной экспедиции ИИМК РАН) .....	16
Зарисовки из дневника Евгения Николаевича Носова .....	23
<i>В. А. Лапшин.</i> Концепция древнерусского города в трудах Е. Н. Носова .....	27
<i>Н. И. Платонова.</i> Мое Рюриково городище (воспоминания о сезоне 1977 г.) .....	32
<i>Т. С. Дорофеева.</i> Городище навсегда... ..	37
Евгений Николаевич Носов. Фотографии разных лет .....	40

---

### ГОРОДИЩЕ И НОВГОРОД

---

<i>А. Е. Мусин.</i> Рюриково городище, Ярославово дворище и Великий Новгород .....	45
<i>П. Г. Гайдуков, А. А. Гомзин, М. В. Шорин.</i> Афригидская драхма из ближайшей округи Новгородского городища (новый взгляд через 40 лет) .....	76
<i>А. А. Кудрявцев.</i> Раскопки участка рва Рюрикова городища при архитектурно-археологических исследованиях церкви Благовещения в 2016–2017 гг. ....	80
<i>А. В. Плохов.</i> Раннесредневековые стеклянные изделия Рюрикова городища .....	88
<i>Приложение. К. С. Чугунова.</i> Результаты исследования химического состава стекла двух находок Рюрикова городища .....	108
<i>А. В. Курбатов.</i> Новый взгляд на старую коллекцию .....	111
<i>Т. С. Дорофеева, В. Л. Полигаев.</i> Глиняные игрушки Рюрикова городища .....	124

## СОДЕРЖАНИЕ

---

<i>М. И. Петров, О. А. Тарабардина.</i> Новгород X–XIV вв.: эволюция городской территории .....	134
<i>Л. В. Покровская.</i> Привески-лунницы с Троицкого раскопа (хронология) .....	152
<i>М. А. Родионова.</i> Археологическое изучение Новгородского кремля: проблемы, гипотезы, доказательства .....	160
<i>Е. А. Рыбина.</i> Заметки об атрибуции новгородских находок .....	173
<i>В. К. Сингх, А. М. Степанов.</i> Деревянные игрушки — имитации предметов вооружения из раскопок средневекового Новгорода (по материалам Троицкого раскопа) .....	182
<i>В. Г. Пуцко.</i> Новгородские каменные иконки: искусство резьбы .....	194
<i>М. Брисбейн, Э. Хамблтон, Ш. Хамильтон-Дайер, М. Молтби.</i> Использование природной среды: дикие животные в средневековом Новгороде и на Новгородской земле .....	203
<i>П. Джонстон, М. Монк.</i> Размышления о ключевых вопросах изучения остатков растительности и насекомых Троицких раскопов в Новгороде, 1994–2002 гг. ....	222

---

## ДРЕВНОСТИ ВОСТОЧНОЙ ЕВРОПЫ

---

<i>А. Ю. Городилов, М. А. Раззак (Юшкова).</i> Новые памятники эпохи бронзы в регионе Финского залива. Археологические исследования 2017–2019 гг. ....	233
<i>И. В. Исланова.</i> Мстинско-Моложская группа древностей середины I тыс. н. э. на Волго-Балтийском водоразделе .....	249
<i>М. М. Казанский.</i> О расселении славян в лесной зоне Восточной Европы: предметы раннесредневекового убора дунайского происхождения (VI–IX вв.) .....	258
<i>А. В. Мастыкова.</i> Хрустальная многогранная бусина с поселения Картамышево-3 и контакты Среднего Поднепровья с Северным Причерноморьем в VI–VII вв. ....	272
<i>Т. А. Пушкина (†2020).</i> Глиняные диски-грузила на территории Древней Руси .....	289
<i>Н. А. Кренке, И. Н. Ершов, В. А. Раева.</i> Смоленск и Гнёздово .....	296
<i>Н. И. Асташова.</i> Литейные формы из раскопок Смоленска .....	304
<i>К. В. Горлов, В. Н. Седых.</i> Хронология погребений с монетами ярославских могильников. Вновь о датирующих возможностях нумизматического материала .....	309

## СОДЕРЖАНИЕ

---

<i>С. С. Зозуля, А. Ю. Кононович.</i> Исследования некрополя Петровского археологического комплекса слушателями Археологического института в 1880 г. ....	317
<i>С. И. Кочуркина.</i> Ладьевидные так называемые энколпиобраслеты: ареальные особенности .....	329
<i>В. Н. Кузнецова.</i> Древнерусские игольники с арочной ажурной спинкой .....	334
<i>Н. А. Макаров, И. Е. Зайцева.</i> Кресты «скандинавского типа» на памятниках Суздальского Ополя: новые находки .....	347
<i>В. Ю. Соболев.</i> Торговые контакты населения Которска .....	366

---

## ИСТОРИЯ, АРХИТЕКТУРА, ЭТНОГРАФИЯ

---

<i>Е. Р. Михайлова.</i> Курганы в Хотовском Бору: перечитывая предшественников .....	377
<i>М. В. Медведева.</i> Буковинская экспедиция академика архитектуры Петра Петровича Покрышкина. Документы и фотографии из архива ИИМК РАН .....	388
<i>Б. Б. Овчинникова.</i> Крепость Годлик в системе средневековых фортификационных сооружений на Черноморском побережье Большого Сочи .....	406
<i>О. В. Овсянников.</i> Баженины — купцы, промышленники, корабли (источниковедческие заметки) .....	422
<i>С. А. Семёнов.</i> Этнографические заметки участника археологических экспедиций Е. Н. Носова. 1995 г. ....	445
Список сокращений .....	461

## Содержание

---

### AD MEMORIA

---

<i>V. A. Lapshin, N. I. Platonova, V. A. Alyokshin.</i> In memory of Yevgeny Nosov (1949–2019), scientist, leader, friend .....	11
<i>N. V. Khvoshchinskaya.</i> “When did Rus’ begin” (to the 45 <sup>th</sup> anniversary of investigations at Gorodishche by the Novgorod Regional Expedition of IIMK RAS) .....	16
Sketches from Evgeniy Nikolaevich Nosov’s diary .....	23
<i>V. A. Lapshin.</i> The concept of Early Russian town in works by E. N. Nosov .....	27
<i>N. I. Platonova.</i> My Ryurik Gorodishche (reminiscences about the season of 1977) .....	32
<i>T. S. Dorofeyeva.</i> Gorodishche forever... ..	37
Evgenij Nikolaevich Nosov. Photos from different years .....	40

---

### GORODISHCHE AND NOVGOROD

---

<i>A. E. Musin.</i> Ryurik Gorodishche, Yaroslavovo Dvorishche and Novgorod the Great .....	45
<i>P. G. Gaydukov, A. A. Gomzin, M. V. Shorin.</i> Afrigid drachm from the nearest environments of the Novgorod townsite (a new view 40 years afterwards) .....	76
<i>A. A. Kudryavtsev.</i> Excavations of the ditch area at Ryurik Gorodishche during architectural and archaeological investigations of the Church of the Annunciation in 2016–2017 .....	80
<i>A. V. Plokhov.</i> Early mediaeval glass objects from Ryurik Gorodishche .....	88
<i>Appendix. K. S. Chugunova.</i> Results of analysis of the chemical composition of the glass of two finds from Ryurik Gorodishche.....	108
<i>A. V. Kurbatov.</i> A new view of an old collection .....	111
<i>T. S. Dorofeyeva, V. L. Poligayev.</i> Clay toys from Ryurik Gorodishche .....	124



## CONTENTS

---

<i>M. I. Petrov, O. A. Tarabardina.</i> Novgorod in 10 <sup>th</sup> –14 <sup>th</sup> centuries: city area evolution .....	134
<i>L. V. Pokrovskaya.</i> Lunate pendants from the Troitsky Excavation (chronology) .....	152
<i>M. A. Rodionova.</i> Archaeological investigations of the Novgorod Kremlin: problems, hypotheses, arguments .....	160
<i>E. A. Rybina.</i> Notes on attribution of Novgorod finds .....	173
<i>V. K. Singkh, A. M. Stepanov.</i> Wooden toys — imitations of armament from excavations of mediaeval Novgorod (materials from the Troitsky Excavation) .....	182
<i>V. G. Putsko.</i> Novgorod small stone icons: the art of carving .....	194
<i>M. Brisbane, E. Hambleton, Sh. Hamilton-Dyer, M. Maltby.</i> Using the Natural Environment: The exploitation of wild animals in medieval Novgorod and its territory .....	203
<i>P. Johnston, M. Monk.</i> Reflecting on key themes in the study of plant and insect remains from the Troitsky excavations in Novgorod, 1994–2002 .....	222

---

## ANTIQUITIES OF EASTERN EUROPE

---

<i>A. Yu. Gorodilov, M. A. Razzak (Yushkova).</i> New sites of the Bronze Age in the region of the Gulf of Finland. Archaeological investigations of 2017–2019 .....	233
<i>I. V. Islanova.</i> Msta-Mologa group of antiquities of the mid-1 <sup>st</sup> millennium AD at the Volga-Baltic watershed.....	249
<i>M. M. Kazanskiy.</i> On settlement of the Slavs in the forest zone of Eastern Europe: items of early mediaeval decoration of the Danubian origin (6 <sup>th</sup> –9 <sup>th</sup> century) .....	258
<i>A. V. Mastykova.</i> Crystal multifaceted bead from the settlement of Kartamyshevo-3 and contacts between the Middle Dnieper region and the Northern Black Sea littoral in the 6 <sup>th</sup> –7 <sup>th</sup> century .....	272
<i>T. A. Pushkina (†2020).</i> Clay discoid loom-weights from the territory of Old Rus' .....	289
<i>N. A. Krenke, I. N. Ershov, V. A. Rayeva.</i> Smolensk and Gnezdovo .....	296
<i>N. I. Astashova.</i> Casting moulds from excavations in Smolensk .....	304
<i>K. V. Gorlov, V. N. Sedykh.</i> Chronology of burials with coins at Yaroslavl cemeteries. Once again about the dating possibilities of numismatic materials .....	309

## CONTENTS

---

<i>S. S. Zozulya, A. Yu. Kononovich.</i> Investigations of the necropolis of the Petrovskoye archaeological complex by students of the Archaeological Institute in 1880 .....	317
<i>S. I. Kochkurkina.</i> Boat-shaped <i>enkolpiobracelets</i> : the areal peculiarities .....	329
<i>V. N. Kuznetsova.</i> Old-Russian needle-cases with an arched openwork back .....	334
<i>N. A. Makarov, I. E. Zaytseva.</i> “Scandinavian type” cross-pendants at the sites of Suzdal’ Opolie: recent finds .....	347
<i>Vi. Yu. Sobolev.</i> Trade contacts of the population of Kotorsk .....	366

---

## HISTORY, ARCHITECTURE, ETHNOGRAPHY

---

<i>E. R. Mikhaylova.</i> Barrows in Khotovsky Bor: rereading the predecessors .....	377
<i>M. V. Medvedeva.</i> The Bukovina expedition of the Academician of Architecture Peotr Petrovich Pokryshkin. Documents and photographs from the Archives of IIMK RAS .....	388
<i>B. B. Ovchinnikova.</i> Fortress of ‘Godlik’ in the system of mediaeval fortifications on the Black Sea coast of Greater Sochi .....	406
<i>O. V. Ovsyannikov.</i> The Bazhenins — merchants, manufacturers, shipbuilders (source-study notes) .....	422
<i>S. A. Semenov.</i> Ethnographic notes of a participant of E. N. Nosov’s expeditions. The year of 1995 .....	445
List of abbreviations .....	461